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Segítség a látássérülteknek
A jelzõlámpák mûködtetéséhez ezentúl távirányítót használhatnak

Új jelzõlámparendszer segíti a látássérültek biztonsá-
gos közlekedését Nyíregyházán. Jelenleg két csomópont-
ban mûködik a berendezés, de tervben van a hálózat
bõvítése. Az érintettek egy távirányító segítségével hang-
jelzéseket kapnak a hangszórókon keresztül, így akkor
is tudnak tájékozódni, amikor a lámpák az esti órákban
csendes üzemmódban mûködnek.

A zebráknál a biztonságos áthaladást segítik a fény- és
a hangjelzések is. A látássérültek számára azonban sok-
szor gondot okozhat, hogy – a lakosság kérésére – este
hat óra után már nem mûködnek a hangjelzõ berendezé-
sek a gyalogátkelõhelyeken.

Gombnyomásra aktiválódik

– Nyíregyháza belvárosában most már két közlekedési
csomópontban távirányítással mûködnek a lámpák, ezek
csak akkor adnak ki zöldidõben hangjelzést, hogyha egy

látássérült arra jár. Ha a Rákóczi utcánál vagy a Belsõ
körútnál kialakított új gyalogátkelõn szeretne átmenni,
akkor a kezében lévõ távirányító készülékkel aktiválni
tudja a lámpát. Ha a látássérült nem jár arra, akkor zöld-
idõben nincsenek hangjelzések a lámpán, tehát így a la-
kókörnyezetet nem zavarja – nyilatkozta Nemes-Nagy
Tünde, a Vakok és Gyengénlátók Szabolcs-Szatmár-Bereg
Megyei Egyesületének az elnöke, aki hosszú évek óta
dolgozik a látássérült emberek jogainak érvényesítéséért,
illetve hallatja hangját az ehhez hasonló fejlesztésekért.

Elsõként Nyíregyházán a térségben

Ezzel a távirányító készülékkel Magyarországon több
nagyvárosban, Budapesten, Szegeden, Székesfehérváron
és most már Nyíregyházán is át lehet kelni biztonságo-
san az ilyen rendszerrel felszerelt helyeken a nap 24 órá-
jában. Az eszköz használatához kicsit közelebb kell
menni a zebrához, hiszen amikor aktiválják, akkor ad

egy tájoló hangot, amely a zöldidõben azt is elmondja,
hogy milyen a haladási irány, honnan hová tudnak átkel-
ni. Az eszközt, amivel a lámpákat aktiváljuk, az általam
képviselt Vakok és Gyengénlátók Szabolcs-Szatmár-Bereg
Megyei Egyesülete az egyesület tagjai részére díjmente-
sen biztosítja – hangsúlyozta Nemes-Nagy Tünde.

Hogyan segíthetünk?

– Mindenféleképpen arra az oldalára kell állni a látássé-
rültnek, amelyikben nem a fehér botot tartja, meg kell õt
kérdezni, hogy tudunk-e neki segíteni, ha azt mondja, hogy
köszönöm, nem, akkor nem kell erõszakosnak lenni, mert
akkor valószínûleg ismeri a környéket, hiszen mindennap
arra jár. De ha azt mondja, hogy nagyon jó, örülök, végre
jött valaki, akkor a karunkat kell nyújtani. Engedjük, hogy a
látássérült belénk karoljon, így együtt tudunk áthaladni egyik
oldalról a másikra – magyarázta el az egyesület elnöke.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Programdús jégpálya

Ez a felvétel már a közelmúltat idézi, hiszen a Jégpályák Éjszakáján készült január közepén, viszont február 2.
(péntek) 12.00 óráig még lehet jelentkezni a marketing@nyiregyhazisc.hu e-mail-címen egy izgalmas programra.
Idén ötödik alkalommal szervezi meg a Nyíregyházi Sportcentrum a Városi Jégtusa ügyességi csapatversenyt a
nyíregyházi általános iskolák felsõ tagozatosai számára. Az idei jeges versenyre is vicces feladatokkal készülnek a
szervezõk, az elsõ három helyezett iskola éremdíjazásban részesül. S természetesen a nyitvatartási idõben minden-
ki elõtt nyitva a korizás lehetõsége!

Újabb adag ingyen LED

Kisorsolták a nyerteseket

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata, az
Észak-Alföldi Környezetgazdálkodási Nonprofit Kft. és
a NYÍRVV Nonprofit Kft. közös kezdeményezésében
valósult meg 2024. január 6. és január 20. között a
„Karácsonyfáért ajándék” elnevezésû nyereményjáték.
Január 20-án kisorsolták az akció nyerteseit és átve-
hette jutalmát a legtöbb (25 db) fát leadó lakos is. Azo-
kat, akik nem voltak jelen a sorsoláson, telefonon vagy
postán értesítik majd. A nyereményjátékon résztvevõk
14 db gyökeres és 191 db vágott fát szállítottak be a
hulladékudvarokba.

– Folytatódott a múlt félév egyik sikeres zöldpro-
jektje. Lezárult a CYEB Energiakereskedõ Kft. által
meghirdetett ingyenes LED-csereprogram 2. köre,
amelyre több mint 1600 regisztráció érkezett. Jelenleg
az adatok feldolgozása zajlik (ezt a program tulajdo-
nosa, a CYEB Energiakereskedõ Kft. végzi), a LED-ek
kiosztása pedig várhatóan 2024 áprilisában történik.
Errõl értesítõ e-mailt küldenek majd valamennyi re-
gisztráltnak, de a helyi médiumokból is tájékozódhat-
nak a kiosztás pontos menetérõl. Örülünk, hogy ebben
a körben is sokan meglátták az energiamegtakarítás
lehetõségét – tette közzé hivatalos Faceboook-bejegy-
zésében dr. Kovács Ferenc polgármester.
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Mint köztudott, Nyíregyházán egy jelentõs gazdaság-
fejlesztési program zajlik a városvezetõi stratégia alap-
ján, a közgyûlés által egyhangúlag elfogadott, a beruhá-
zásokat ösztönzõ alapelvek mentén. A világcégeket befo-
gadó ipari park infrastruktúrájának tervezését részletez-
ték azon a sajtótájékoztatón, amelyet múlt hét szerda dél-
után tartottak a városháza Bencs termében. Az esemé-
nyen részt vettek dr. Kovács Ferenc polgármester és
Podlovics Roland alpolgármester mellett a tervezõ
FÕMTERV Zrt. és az A-Stúdió 90 Kft. konzorcium, vala-
mint a Nyírségvíz Zrt. képviselõi. Az iparipark-fejlesztés
I. ütemének befejezése 2025 elsõ negyedévében várható.

A gazdaságfejlesztési program látványos fejezete a
Nyíregyházi Déli Ipari Park infrastruktúrájának kiépítése,
amely a sajtótájékoztató témáját szolgáltatta, és amely-
nek I. üteme 2025 elsõ negyedévében fejezõdik be.

Elõzetes fejlesztés
A lakosságot talán leginkább érintõ, ivóvíz-felhaszná-

lás témájáról Galambos Sándor, a Nyírségvíz Zrt. mûszaki
vezérigazgató-helyettese beszélt, aki elmondta, 2013-ban
jelentõs szennyvízelvezetési és -tisztítási projektet valósí-
tott meg a társaság, amelynek eredményeként nemcsak a
víz- és csatornahálózat újult meg, hanem új területeket,
utcákat vontak be a szolgáltatásba, illetve a komposztáló-
telep mellett megépült a kettes számú szennyvíztisztító
telep is. Ezek az elõre gondolt, komplex fejlesztések ered-
ményezték azt, hogy az iparipark-fejlesztés I. ütemének
indításánál nem kellett többletfejlesztéseket végrehajtani,
hisz rendelkezésre álltak a kapacitások. A következõ ütem-
ben pedig épül egy felszíni víztisztító mû, mely a felszín
alatti vízbázisokat fogja mentesíteni a terheléstõl.

Védik a felszín alatti vizeket
– A felszíni víztisztító mûben megtisztított víz teljes

egészében az ipari park vízellátását fogja szolgálni, ez-
zel biztosítva azt, hogy a felszín alatti vízbázisok való-
ban az egészséges ivóvíz elõállítását szolgálják, így a
lakosság szempontjából a vízbázisok nem fognak sérül-
ni. Azzal, hogy a várossal nagyon jó a partneri kapcsola-
tunk, s kezdettõl bevontak minket a folyamatba, azok az
elvárások, mûszaki paraméterek, amelyek szükségesek
az üzemeltetés szempontjából, beépültek a tervezés fo-
lyamatába – nyilatkozta Galambos Sándor.

Komplex monitoring rendszer
Magyarország legnagyobb tervezõ cége, a FÕMTERV Zrt.

vezetése képviseletében Keszthelyi Tibor elnök-vezérigaz-
gató hangsúlyozta, a saját gyakorlatukban is elképesztõ, nagy
tempójú tervezés volt a nyíregyházi, amely sok koncentrá-
ciót igényelt. Kiemelte, minden segítséget megkaptak a
várostól, különösen az engedélyezés során. Ráadásul az
önkormányzat felkészült volt, s az átgondoltság jegyében
jóval a tervezés megkezdése elõtt elindították az alapálla-
pot-felmérést, ami idõigényes, és feltétele a folyamatnak.
Mint fogalmazott, ez nagy segítség, hiszen egészen más-
hogy lehet érvelni arról, milyen környezeti állapotok van-
nak. Az elnök-vezérigazgató hozzátette, Nyíregyháza ha-
tározott igényét fejezte ki a legkomplexebb környezet-
védelmi monitoring rendszer kiépítésére, ez azt jelenti, hogy
a talajvíz-, szennyvíz-kibocsátás, valamint a levegõ és csa-
padékvíz komplex felügyeleti rendszere valósul meg.

Nyíregyháza a példa
– Ez a komplexitás általában nincs meg más ipari par-

koknál, úgyhogy ez is egyfajta olyan odafigyelés és gon-
dosság, ami nem jellemzõ máshol. Itteni ötlet szintén,
hogy a tisztított szennyvíz ipari szürkevízként hasznosít-
ható, tehát a vízigényét az üzemeknek részben a helyi
szennyvíz tisztításából biztosítsuk. A legkeményebb tár-
gyalópartner Nyíregyháza a határérték-tárgyalások során
is, tehát a befektetõkkel nagyon komoly üzleti és nagyon
kemény tárgyalásokat folytatnak, a Nemzeti Befektetési
Ügynökségénél és mindenhol példaként emlegetik –
mondta Keszthelyi Tibor.

Komoly feltételek a befektetõkkel
szemben

Az elnök-vezérigazgató hozzátette, azt mondják, ha
megnézik, hogy mit lehet elérni a befektetõkkel, akkor
kérdezzék Nyíregyházát, hiszen itt nem az van, hogy

Ütemezetten zajlanak a Nyíregyházi Déli Ipari
A felszín alatti vízbázisok védelme, a fenntarthatóság és 

idejön valaki és teljesítsük a kívánságaikat, hanem kõ-
kemény feltételek mentén lehet mind a létesítést, mind
az üzemeltetést biztosítani.

Fenntarthatóság és a környezetvédelem
Az iparipark-fejlesztés soha nem látott mértékû, 192

milliárd forint összegû kormányzati támogatás segítségé-
vel valósul meg azon állami szándék alapján, amely sze-
rint ennek a régiónak az iparfejlesztése kulcskérdés. A
fejlesztéshez kapcsolódva az elmúlt másfél évben már több
jelentõs beruházás konkrét szándékai is elhangzottak,
amelyek összességében ezres nagyságrendben teremtenek
új munkahelyeket a következõ években. Dr. Podlovics
Roland gazdaságfejlesztésért felelõs alpolgármester el-
mondta, a jelenlegi önkormányzati ciklus elsõdleges célja
a gazdaság-, egyben városfejlesztési program megvalósí-
tása, amely Nyíregyháza további fejlõdéséhez elenged-
hetetlen, és amelyben kiemelt szerephez jut a fenntartha-
tóság és a környezetvédelem, a hazánkban is jelentõs
méretûnek számító, 640 hektáros területen.

Együttmûködés a kormánnyal
– Ezen a 640 hektáron már vannak beszállítók, ennek

a területnek az elõkészítése, vizsgálata folyt, és a fõ pa-
ramétereket, együttmûködve a kormányzat különbözõ
szerveivel – minisztériumtól kezdve a HIPA, az OKF, OVF-
n át, tehát minden olyan szereplõvel, aki ezekben a mun-
kálatokban releváns szakmai tapasztalattal, illetõleg ha-
táskörrel bír, meghatároztunk a kormányzattal közösen
egy tervezési programot – fogalmazott.

A lakosság is profitál belõle
Dr. Kovács Ferenc polgármester összefoglalva kiemelte,

a FÕMTERV Zrt. országosan is a legjobban jegyzett cégek
között van, ráadásul van helyi konzorciumi partnere, egy
nyíregyházi tervezõiroda, az A-Stúdió 90 Kft. A feszes ha-
táridõket vállalva teljesítették és tavaly júliusban leszállí-
tották az I. ütem terveit, engedélyeket, s mindent, ami ah-
hoz kellett, hogy a kivitelezési közbeszerzést elindítsák. A
polgármester hangsúlyozta, az ipari terület fejlesztése kap-
csán sikerült érvényesíteni, hogy mindez egyidejûleg a la-
kossági szolgáltatások javulását is eredményezze.

Emelkedik a szolgáltatások színvonala
– Csak néhány megfogható példa: a butykai útfejlesz-

tés, nyírjesi elkerülõ, a majdani nagyszállási körforga-
lom, ami egy újabb balesetveszélyes csomópont átalakí-
tása, valamint a Tünde utcai nyomásfokozó megépítése,
ami 12 000 ember számára biztosít jobb víznyomást. De
például a kerékpárút- és zebraépítés, térfigyelõ kamera-
rendszer kiépítése, áramszolgáltatás-fejlesztés, mind an-
nak a komplex fejlesztésnek a része, amely egyaránt szol-
gál gazdaságfejlesztési és lakossági célokat, s összessé-
gében komoly tervezõi munkát igényel – emelte ki dr.
Kovács Ferenc, Nyíregyháza MJV polgármestere.

192 milliárdos támogatás
A kormány és a HIPA támogatásának köszönhetõen

közel 192 milliárd forint támogatásban részesült a Nyír-
egyházi Déli Ipari Park fejlesztése, melynek jelentõs ré-
sze a közmû-infrastruktúrák kiépítését szolgálja. Nyíregy-
háza MJV Önkormányzata, mint kedvezményezett, ezen
forrásból 152 milliárd összeg erejéig részesült támogatás-
ban. Nyíregyháza további fejlõdéséhez elengedhetetlen
ez a gazdaságfejlesztési program megvalósítása, amely-
ben kiemelt szerephez jut a fenntarthatóság és a környe-
zetvédelem.

Forrás részletezése (Nyíregyháza MJV Önkormányzata,
mint kedvezményezett)
1509/2021. (VII. 29.) kormányhatározat: 3 229 716 490 Ft
1806/2021. (XI. 16.) kormányhatározat: 2 000 000 000 Ft
1043/2022. (II. 4.) kormányhatározat: 15 000 000 000 Ft
1251/2022. (V. 4.) kormányhatározat: 33 781 811 010 Ft

– ebbõl NYMJVÖ 3 302 461 010 Ft
1289/2023. (VII. 17.) kormányhatározat:137 862 394 981 Ft

– ebbõl NYMJVÖ 128 595 094 981 Ft
NYMJVÖ Ipari Park támogatás: 152 127 272 481 Ft

Közel 40 milliárd egyéb fejlesztésekre
Az ipari parkban megvalósuló további projektekhez

kapcsolódóan az Opus Titász Zrt., MAVIR Zrt., MVM
Émász Áramhálózati Kft. támogatási szerzõdést kötött az
Energiaügyi Minisztériummal elektromos hálózat háttér-
fejlesztés (mind átviteli hálózat, mind elosztó hálózat)
céljából. A kormány elrendelése alapján az Építési és
Közlekedési Minisztérium út- és vasútfejlesztés feladat
ellátására kapott kormányzati támogatást. A fenti, nem
önkormányzati támogatások megközelítõen ~40 mrd Ft-
ot tesznek ki (39 746 650 000 Ft). Az iparipark-fejlesztés
tehát mindösszesen jelenleg ~192 mrd Ft (191 873 922
481 Ft) támogatásból valósul meg.

Területvásárlás, elõkészítõ munkák,
szerzõdés

Az ipari park fejlesztésének elõkészítése évekkel ez-
elõtt megkezdõdött, melynek részeként megvásárlásra
kerültek a területek és azokon különbözõ elõkészítõ mun-
kálatok valósultak meg. Az önkormányzat az infrastruk-
túra fejlesztését ütemezetten valósítja meg, melyhez
kapcsolódóan a tervezésre vonatkozó szerzõdést 2023.
január 25. napján írta alá a FÕMTERV Zrt. és az A-Stúdió
90 Kft. konzorciumával.

Butyka: útfejlesztés a lakosságért is
Csak egy példa részletezése a grafikával megjelenített

tartalomból, mely érzékelhetõ lakossági elõnyöket is rejt
magában: az úgynevezett „Nagykállói út” fejlesztése, mely
korábban a Magyar Közút Nzrt. kezelésében volt országos
közút, az önkormányzat (NYÍRVV Kft.) kezelésébe került
helyi önkormányzati útként. Az I. ütemben a Nagykállói
út (volt 49146. j. út) rekonstrukciója is meg fog valósulni,
ennek tartalma: 2x1 sáv kialakítása, közvilágítás, térfigyelõ
kamerarendszer, csapadékvíz-elvezetés, útvíztelenítés,
valamint buszöblök-buszmegállók is készülnek. Kiemelen-
dõ, hogy Butyka településrészen két gyalogosátvezetést
kell biztosítani. A projekt során a 4925. j. út (régi 4-es fõút)
és a Nagykállói út csomópontjától egészen a Nyíregyháza
város közigazgatási határáig tervezett a felújítás és új rend-
szerek kialakítása, megközelítõleg 4,4 km hosszban.

A nyomásfokozó már készül,
a folyamatok zajlanak

Az I. ütemre vonatkozó tervezési feladatok befejezõd-
tek, a kapcsolódó terveket és engedélyeket 2023. június
hónapban leszállították. Az I. ütembõl a Tünde utcai nyo-
másfokozó kivitelezése már folyamatban van, melynek
várható befejezése 2024. február hónap, errõl a városi saj-
tóban korábban részletesen beszámoltunk, s annak a 12
ezer embert érintõ plusz elõnyeirõl is, ezeken a részeken:
Borbánya, Kistelekiszõlõ, Butyka, Nagyszállás és Nyír-
jestanya, valamint a Kállói út vasúttól keletre esõ része.
Az I. ütem további feladatai tekintetében a kivitelezõ ki-
választására irányuló közbeszerzési eljárások folyamatban
vannak, várhatóan 2024. február hónapban lezárulnak. Az
I. ütem kivitelezési feladatainak elvégzésére 12 hónap áll
a nyertes ajánlattevõ(k) rendelkezésére.

Mûszaki tartalom DET alapján, II-III. ütem
Egy úgynevezett Döntéselõkészítõ Tanulmány (DET) ké-

szült a fejlesztés II. és III. üteme mûszaki tartalmának meg-
határozására. A DET szakáganként több mûszaki alternatívát
vizsgál, amelyek közül – több egyeztetést követõen – kivá-
lasztották a megvalósításra javasolt változatokat. Az így ki-
alakult mûszaki tartalmat az önkormányzat az érintett orszá-
gos hatáskörû szervezetekkel (minisztériumok, hatóságok)
ismertette. A tervezés a minden érintett szervezettel leegyez-
tetett és jóváhagyott iránynak megfelelõen folytatódhat
az alábbiakban részletezett mûszaki tartalom szerint.
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Közúthálózati fejlesztések
• Ipari terület úthálózatának továbbtervezése (gyalog-

és kerékpárutakkal)
– Nyírjes/Nagyszállás irányába összekötõ út (Nagyszál-

láson körforgalom, kerékpáros kapcsolat létesítése a bal-
esetek megelõzése érdekében)

– M3 autópálya északi oldalán 4925. úthoz csatlako-
zás

• DET alapján meghatározott további tervezési irány:
Butyka településrész elkerülését, tehermentesítését biz-
tosító útfejlesztés tervezése, Oláhréti út, ~6,3 km hosszú
szakasszal

Vízrendezés
• Ipari park csapadékvíz-elvezetése, kapcsolódóan

záportározók létesítése
• Befektetõi területek csapadékvíz-elvezetése érdeké-

ben a területen meglévõ csatornák jó karba helyezése
• Nyírjes-tói vízfolyás áthelyezése

Szennyvízelvezetés és -tisztítás
• Mennyiségi és minõségi adatok meghatározása (II.

ütem: +5.000 m3/nap, III. ütem: +8.000 m3/nap)
• DET alapján meghatározott további tervezési irány:

önálló szennyvíztisztító telep létesítése a közmûudvar-
ban

Ivóvíz-infrastruktúra fejlesztése
• A DET készítése során a tervezõk több alkalommal

egyeztettek a Nyírségvíz Zrt. és a FETIVIZIG munkatár-
saival. A FETIVIZIG szakemberei tájékoztatták a terve-
zõket, hogy a Nyírségvíz Zrt. jelenleg lekötött felszín alatti
vízmennyisége mintegy 10 millió m3/év, amelybõl 9,7
millió m3/év mennyiséget termelt ki 2021. évben. A
FETIVIZIG tájékoztatta továbbá a tervezõket, hogy ez a
vízmennyiség vizsgálataik alapján nem veszélyezteti a
felszín alatti vízbázist, ez a mennyiség fenntarthatóan
biztosítható. A FETIVIZIG szakembereinek tájékoztatása
alapján 2027-re az EU Víz Keretirányelv szerint el kell
érni a felszín alatti víztestek jó mennyiségi állapotát. A
felszín alatti víztest jelenlegi állapota alapján, illetve a
jó mennyiségi állapot elérését szem elõtt tartva a jelen-
leg lekötött vízmennyiség mellett a további kitermelhetõ
teljes vízmennyiség mintegy 4,7 millió m3/év, amely kb.

további 11–12.000 m3/nap kiadható vízmennyiséget je-
lent (a felszín alatti vízbázis vonatkozásában). A
FETIVIZIG tájékoztatta a tervezõket, hogy amennyiben
a jövõben felszíni vízkivétellel (a Tisza folyóból) tervez-
nek, úgy a FETIVIZIG álláspontja szerint 1,0 m3/s folya-
matos vízkivétel a Tiszán problémát nem okoz, vagyon-
kezelõként támogatható.

 • DET alapján meghatározott további tervezési irány:
vízbeszerzés

 • I-II. ütemben felszín alatti vízkivétel 10.000 m3/nap
kapacitással

 • III. ütemben felszíni (Tisza folyóból) vízkivétel
10.000–27.500 m3/nap kiadott ivóvíz termelési kapaci-
tással

Iparivíz-ellátás fejlesztése
 • A Nyírségvíz Zrt. üzemeltetésében lévõ II. számú

szennyvíztelep (Polyákbokorban, mely nem összekeve-
rendõ az I-es, Westsik Vilmos utcai teleppel) engedélye-
zett kapacitása 11 ezer köbméter/nap, a jelenlegi kihasz-
náltsága 6–8000 köbméter/nap. Az itt keletkezõ összes
tisztított szennyvíz mennyisége felhasználható lesz ipari
célra a továbbtisztítás kiépültével, ezáltal más ipari víz-
felhasználóknak is biztosítva újrahasznosított vizet. A
gyárak vízigényének egy jelentõsebb részét, akár döntõ
többségét is ki lehet elégíteni újrahasznosított vízzel (to-
vábbtisztított városi tisztított szennyvízzel).

• DET alapján meghatározott tervezési irány: IV. foko-
zatú tisztítómû tervezése a II. számú szennyvíztisztító
telepen, napi 8.000 m3 mennyiségben szolgáltatható ipar-
víz biztosítása céljából.

Közmûudvar kialakítása
• A NYÍRVV és a Közterület-felügyelet számára telephely

és üzemeltetési, szolgáltatási központ kerül kialakításra
• Térfigyelõ rendszer központja
• Kezelõépület, manipulációs területekkel
• Iparivíz-tározó és nyomásfokozó
• Jövõbeni üzemeltetõk: NYÍRVV Nonprofit Kft.;

Nyírségvíz Zrt.; Közterület-felügyelet

Komplex monitoring rendszer
• Alapállapot-felmérés (monitoring rendszer alapja,

kiindulási értékek pontos ismerete)

• Nyíregyháza külterületi 323+100 ha nagyságú terü-
let (talaj- és talajvíz-szennyezettséggel kapcsolatos alap-
állapot-felmérés) 2022. április-májusban megtörtént

• Kiegészítõ alapállapot-felmérésre vonatkozó közbe-
szerzési eljárás folyamatban (további területek felméré-
se, levegõszennyezettség-mérések)

• Mûszaki tartalom:
• Talajvízfigyelõ monitoring kutak létesítése az ipari

parkban
• Szennyvízminõség-ellenõrzõ monitoring rendszer
• Online ipari szennyvízminõség-mérõ rendszer az ipari

parki szennyvíztisztító telep elõtt
• Fix mintavételi mûtárgyak létesítése az egyes ipari

parki kibocsátók közcsatornára vezetõ bekötõ csatorna-
szakaszára

• Csapadékvíz monitoring pontok létesítése a tározók-
nál, illetve ipari parkban lévõ befogadó csatornák men-
tén

• Komplex automata levegõminõség-mérõ állomás te-
lepítése és jövõbeni üzemeltetése, valamint országos
hálózatba történõ bekötése, biztosítva ezzel az eredmé-
nyek társadalmasítását

• Üzemeltetõ: NYÍRVV Nonprofit Kft. (Az eredmények
lakosság felé történõ bemutatása és megismertetése az
üzemeltetõ feladata.)

• Környezetrendezés (kapcsolódó zöldfelületek terve-
zése)

Tervezés státusza
• II. és III. ütemek tervezése megkezdõdött
• II. ütem terveinek leszállítása várhatóan 2024. ne-

gyedik negyedév
• III. ütem terveinek leszállítása várhatóan 2025. har-

madik negyedév

Mint látható, a Nyíregyházi Déli Ipari Park tervezé-
si folyamatai ütemezetten zajlanak, illeszkedve a fenn-
tarthatósági szempontokhoz is. A fontosabb fázisokról
– csakúgy, mint eddig több, kiemelt téma mentén – a
következõkben is részletes tájékoztatást adunk.

(Szerzõ: Boros Rita, Tarczy Gyula)

Park tervezési és kivitelezési folyamatai
a környezetvédelmi monitoring alapvetõ szempontok
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Az idei év elsõ ülését tartotta az Idõs-
ügyi Tanács január 23-án délelõtt a
városháza Váci termében. Nyíregy-
háza Megyei Jogú Város Önkormány-
zata 2012-ben hozta létre az Idõsügyi
Tanácsot, amelynek célja az idõs ál-
lampolgárok életkörülményeinek javí-
tása, az õket érintõ problémák feltárása,
megismerése és lehetõségek szerinti megoldása.

A tanács tagjai azóta is rendszeresen összeülnek és
egyeztetnek az aktualitásokról. A keddi alkalmon össze-
gezték a 2023-as év programjainak sikerességét, meghir-
dették a Meséld el nekem és az Alkotó Idõsek pályázato-
kat, majd a 2024-es évi munkatervet vitatták meg.

Az idei év új lehetõséggel indul a szépkorúak számára
Aktív programszervezés

– Megmaradnak azok a programok, amelyek már ed-
dig is népszerûek voltak és amelyek vonzzák az idõ-
seket. A Meséld el nekem kötet ünnepélyes átadása
lesz hamarosan, nagy öröm számunkra, hogy több év-
folyamot összekötve megjelenik ez a könyv. Lesz Al-
kotó idõsek kiállítása, Ki mit tud?, idõsek világnapi
rendezvény, Idõskorúak Sporttalálkozója, és a Szép-
korúak Akadémiája is folytatódik. Vannak izgalmas
felvetések, amelyek az idõseket érintõ kérdésekkel
foglalkoznak, és amiket az önkormányzat meg tud ol-
dani, az idõsek életének, mindennapjainak segítsége
érdekében – mondta el Telepóczkyné Farkas Márta, az
Idõsügyi Tanács titkára.

Új lehetõséggel élnek
Az immár évrõl évre nagy népszerûségnek örvendõ

programok tehát megmaradnak, márciusban ellátogat-
nak a Városi Jégpályára, de a Szépkorúak Sporttalálko-
zójának idõpontjáról is egyeztettek. Az elsõ ülés meg-
hívott vendége a Digitális Tudásközpont vezetõje, Bé-
res Edina volt, aki az elmúlt év végén kereste fel az
Idõsügyi Tanácsot egy kezdeményezés lehetõségével. –
Béres Edinával találkoztak az elképzeléseink. Az idõs
korosztálynak segítséget adnának ahhoz, hogy az idõ-
sek a média világában el tudjanak igazodni. Már jár-
tam a helyszínen és nagyon alkalmasnak találtam a
körülményeket. Meg fogjuk hirdetni az idõs korosztály

Ingyenesen igényelhetõ Gondosóra segíti a 65 év fe-
lettieket Magyarországon. Az eszköz a nap 24 órájában
biztonságot nyújt az idõskorúaknak, akik, ha bajba ke-
rülnek, egy gombnyomással jelezhetnek a folyamatosan
mûködõ diszpécserszolgálatnak. Jelenleg már csaknem
500 ezernél jár az igénylések száma.

A Gondosóra nagy segítség az idõsek számára. Mind-
össze egy gomb van a készüléken, ezt kell megnyomni a
tulajdonosának, ha bajba kerül. Tormáné Morvai Ibolya
egyedül él lakásában Nyíregyházán, miután férje meg-
halt, úgy gondolta, szüksége lehet a jelzõeszközre.

Biztonságot adó készülék
– Én az internetrõl értesültem róla és a fiam segítsé-

gével regisztráltam, nagyon rövid idõ alatt megkap-
tam a Gondosórát. Lassan már egy éve használom, ez
a készülék biztonságot ad nekem. A szomszédban is
több idõsnek van már ilyen órája, szerintem ez nagy
segítség – mesélte Tormáné Morvai Ibolya.

A Gondosóra mûködése
A családok sokszor távol élnek egymástól, az idõsek-

rõl való gondoskodás sokat változott az elmúlt évtize-
dekben. A megváltozott körülményekhez és a technikai
fejlõdéshez igazodott a magyar kormány által indított
Gondosóra program. Az eszközt minden 65 év feletti,
Magyarországon élõ, magyar állampolgár igényelheti. A
segélyhívót az interneten keresztül néhány kattintással,
egy ûrlap kitöltésével lehet kérni. A jelzõeszközt ingyen
megkapják az idõsek, és a használata is térítésmentes.

24 órában mûködik
A program indítását hosszú elõkészítési munka elõzte

meg, a kezdeti idõszakhoz képest naponta háromszor
annyi hívás érkezik a nap 24 órájában mûködõ diszpé-
cserszolgálathoz, ez átlagosan kétezer hívást jelent.

Gondosóra: gombnyomásnyira van a segítség
Már csaknem 500 ezernél tart az ingyenesen igényelhetõ készülékek száma

A diszpécserközpont értesíti
a segélyhívó szolgálatokat

– Ez a diszpécserközpont az, ami mindenben segítsé-
get nyújt a felhasználónak. Szeretném hangsúlyozni, hogy
mindenben, nem csak egészségügyi probléma, vagy bal-
eset esetén és súlyos helyzetben. Ebben az esetben ter-
mészetesen fogalmazhatunk úgy, hogy automatikusan
nem kell külön hívást indítani. A diszpécserközpont lesz,
amely közvetlenül értesíti a segélyhívó szolgálatokat,
tehát mentõk, katasztrófavédelem, és ellátja õket min-
denféle hasznos információval, mert látja a felhasználó-
nál, a sérültnél az összes adatot, elérhetõséget. Pontos
helymeghatározó koordináták alapján a baleset helyszí-
nét is pontosan látja – nyilatkozta Juhász Roland, a
Gondosóra program szakmai vezetõje.

Sokszor az értesítés is segít
– Ettõl eltérve – és talán ez a torta nagyobb szelete –

rengeteg olyan szociális egészségügyi probléma lehet,

ahol nem szükséges szakbeavatkozás, hanem a kontakt-
személyek értesítésével meg lehet oldani a problémát.
Egy konkrét példa: gyógyszerhiány, tehát valamilyen
gyógyszer elfogyott, nem tudja beszerezni a felhasználó,
akkor a kontaktszemélyt értesítjük, hogy legyen kedves
utánamenni, akár élelmiszert bevásárolni, vagy most, a
téli idõszakban tüzelõvel segítsenek – tette hozzá Juhász
Roland.

Európában egyedülálló
A magyar kormány által indított Gondosóra prog-

ram egy Európában egyedülálló rendszer. A kormány
további célja, hogy a jelenlegi 500 ezres regisztráci-
ós szám a következõ hónapokban másfél millióra
emelkedjen. Ehhez az ország legnagyobb diszpécser-
szolgálata fog majd mûködni, hogy minden jelzésre
továbbra is rögtön tudjon reagálni valaki és idõben
küldeni a segítséget.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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számára a Digitális Tudásközpont kínálta lehetõséget –
tette hozzá a titkár.

Digitális kompetenciafejlesztés
Béres Edina az ülésen elmondta, sokszor elõfordult,

hogy a nyugdíjas korosztály tagjai felkeresték a Digitális
Tudásközpontot, így felmerült az igény a szépkorúak di-
gitális oktatására. A vezetõ felvetette annak a lehetõsé-
gét, hogy 12 fõs csoportokban 3 alkalmas foglalkozáso-
kon vegyenek részt a nyugdíjasok, ahol a digitális eszkö-
zök használatával, az internettel és az Ügyfélkapu rend-
szerével ismerkedhetnek meg. A tanács tagjai egyönte-
tûen megszavazták a lehetõséget, így a februári ülésüket
már a Digitális Tudásközpontban tartják.

(Szerzõ: Farkas Fanni)
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A 2024-ben már 201 éves Himnusz születésnapján 35
esztendeje ünnepeljük a magyar kultúra napját. A Nyír-
egyházán nyílott kiállítások, könyvbemutató, filmvetítés
és egyéb ünnepi alkalmak mellett a Váci Mihály Kultu-
rális Központban dr. Kovács Ferenc polgármester Bencs
László Emlékérmet és Emléklapokat adott át.

Természetesen a Himnusszal indult a múlt hétfõ esti
ünnepség a Váci Mihály Kulturális Központban, mely már
35 éve a magyar kultúrát is hivatott ünnepelni. Nemcsak
hogy megyénkben, Szatmárcsekén született nemzeti
imádságunk, de a kultúra napja ünnepének alkalma is
nyíregyházi közéleti személyiségek törekvése szerint in-
dult, és lett országos esemény. Kölcsey Ferenc költõ, po-
litikus és nyelvújító tiszteletére egy másik magyar nagy-
ság, Bartók Béla három kórusmûvével lépett a közönség
elé Nyíregyháza kiválósága, a fél évszázados Cantemus
Gyermekkar, Szabó Dénes Kossuth- és Liszt-díjas karnagy
vezetésével.

Pezsgõ kulturális élet
Dr. Kovács Ferenc polgármester ünnepi köszöntõjében

elmondta, hogy a kultúra hozzátartozik identitásunkhoz.
Utalt Nyíregyháza nagyszerû eseményeire, a tavaszi vá-
rosnapi programokra, a Rózsakert Szabadtéri Színpad
nyári mûsorára, a VIDOR és a Néptánc Fesztiválra, a sós-
tói meglepetésekre, a gasztronómiai kínálatra, a Váci
Mihály Kulturális Központ és a Városi Galéria remek ki-
állításaira, melyek most, a magyar kultúra napja alkal-
mával is látnivalót kínálnak a vendégeknek. De szót ér-
demelnek a Kállay-ház és a Móricz Zsigmond könyvtár
ajánlatai is.

Büszkék lehetünk
– Nyíregyháza gazdag hagyományokkal rendelkezik.

Szerteágazó és sokszínû irodalmunk, zenénk, képzõmû-
vészetünk van. Büszkék lehetünk arra, hogy városunk-
ban született Krúdy Gyula és Váci Mihály, valamint Benczi
Gyula prímás, de büszkék lehetünk hagyományõrzõ

Változatos és színvonalas programok
a magyar kultúra napján

nagyegyütteseinkre, kulturális intézményeinkre is: a mo-
dern Kulturális Negyedünkben – csak néhányat kiemelve
– a megújult terekre, a szabadtéri színpadra, a Szindbádra,
a Kállay-kúriára, az Egyháztörténeti Múzeumra, vagy
éppen a patinás jegyeket magán hordozó Móricz Zsig-
mond Színházra. Az elmúlt évtized egymásra épülõ fej-
lesztéseinek köszönhetõen azonban nemcsak az épüle-
teink újultak meg, hanem azok megteltek tartalommal is
– mondta dr. Kovács Ferenc.

Elhivatott emberek
– A jövõben is az a célunk, hogy az itt lakóknak, vala-

mint az ide látogatóknak olyan programokat: kiállításo-
kat, fesztiválokat, koncerteket szervezzünk, amelyekre
szívesen jönnek, és amelyek közösséget építenek. Ehhez
természetesen elengedhetetlen az intézményeinkben
dolgozók elhivatott munkája. Akik ma itt kitüntetést ve-
hetnek át, mind hozzájárultak ahhoz, hogy a város meg-
annyi programmal és hagyományõrzõ rendezvénnyel büsz-
kélkedjen. Célunk továbbra is a kultúra erõsítése, hiszen
ez a magyarságunk alapja. A mi feladatunk ugyanaz, mint
a szüleinké, nagyszüleinké volt: továbbadni ezeket az
értékeket – zárta gondolatait a polgármester.

Kitüntetések a kiváló munkáért
A polgármester – a hagyományok szerint – kitünte-

téseket adott át. Az egykori polgármesterrõl, Bencs
Lászlóról elnevezett emlékéremmel tüntette ki a Nyír-
egyházi Mûvészeti Szakgimnázium igazgatóját, Pé-
csi Beáta Ágnest. Bencs László Emléklapot kapott dr.
Buczkóné Rangoni Claudia, a Nyíregyházi Kölcsey
Ferenc Gimnázium nevelõtestületének innovatív, el-
hivatott mesterpedagógusa, magyar nyelv és irodalom,
valamint kommunikáció tanára. Mellette Juhász
Lászlóné, a Konzervgyári Nyugdíjas Egyesület elnö-
ke, okleveles szeniortánc-oktató. De a kitüntetettek
között van Kácsor-Ignácz Gabriella, a Nyírség és a
Margaréta Táncegyüttes táncosa, mûvészeti vezetõje,
ma a sóstói skanzen múzeumpedagógusa és Lázár Ist-
ván közmûvelõdési szakember, a Váci Mihály Kultu-
rális Központ munkatársa is, akinek nevéhez fûzõdik
a Lehozzuk Önnek a csillagokat! eseménysorozat.
Nyíregyháza újabb büszkesége, a Mandala Dalszín-
ház tagjainak mûsora zárta a város magyar kultúra napja
alkalmára szervezett programot.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Nyíregyházán az aranyszablya! Telt házas ünnepek
A Móricz Zsigmond Kulturális Egyesü-

let és a Szavak embere-díjas konferanszié,
Tarczy Gyula is telt ház elõtt mutatta be a
magyar kultúra napjához kapcsolódó ün-
nepi mûsorát a VOKE Vasutas Mûvelõdési
Ház és Könyvtárban.

A Móricz Zsigmond szellemi hagyaté-
kának ápolására alakult, jövõre 20 éves
fennállását ünneplõ Móricz Zsigmond Kul-
turális Egyesület 22-ei színes ünnepi mû-
sora egyben a magyar kultúra napi prog-
ramsorozat nyitórendezvénye is volt. Az
egyesület tagjai verseket mondtak, irodal-
mi részleteket olvastak fel, valamint nó-
tákat, dalokat, mûdalokat énekeltek An-
tal Krisztina vezényletével. A rendezvé-
nyen dr. Ulrich Attila alpolgármester mon-
dott ünnepi köszöntõt, amelyben kifejtet-
te, a Himnusz születésének 201. évfordu-
lóját ünnepeljük, amely emlékeztet ben-
nünket azokra az értékekre, szokásokra,
amelyeket a társadalmunk eddig megõr-
zött, fontos, hogy ezek megmaradjanak,
és azokat tovább tudjuk örökíteni az utá-
nunk következõ generációknak.

Üzenet az égbe
Másnap, január 23-án Tarczy Gyula tar-

totta Üzenet az égbe, magyar versbõl szív-
be címû önálló estjét a Keresztény Értelmi-
ségiek Szövetségének nyíregyházi csoportja
ünnepsége keretében, aki számára a legiz-

galmasabb kihívást önmaga és az õt meg-
érintõ versek konferálása jelentette. Leg-
gyakrabban ugyanis mûsorvezetõként lehet
látni, de ezen a programon a versek össze-
válogatása és elõadása közben gyakorolta
hivatását. Kosztolányi, Áprily, Ady, Ábrá-
nyi is szólt a közönséghez általa, a versek
a magyar kultúrából és a keresztény hagyo-
mányokból merítenek. Az elõadó úgy fo-
galmazott, vannak köztük olyanok, ame-
lyek évtizedek óta kísérik. – Bármit, amit
mondunk, vagy teszünk, vagy nem cselek-
szünk és érzünk, azzal egy-egy üzenetet
küldünk az égbe. Ezek a versek nem klasszi-
kus istenes versek, de áthallásosan, közve-
tett módon mindegyik vagy keresi az Urat,
vagy megszólítja valamilyen módon, vagy
általa inspirálódik. És talán itt van a kulcs-
szó. Arra szerzõdtem magammal, egy iz-
gatottan álmatlan éjszakán, amikor rájöt-
tem, hogy ezt meg kell csinálnom, hogy a
mindenkori közönséget szeretném inspirál-
ni – mondta a fõszerkesztõ.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni, Boros Rita)

A Geszterédtõl Rakamazig címû idõsza-
ki, január 22-én nyílt tárlat keretében lát-
hatják az érdeklõdõk a vármegyei múze-
umban õrzött honfoglalás kori tarsolyleme-
zek hiteles másolatait és annak a geszterédi
aranyszablyának a másolatát, amelynek a
rekonstrukciója négy évig tartott.

A Geszterédi Aranyszablya Társaság Ala-
pítvány a Jósa András Múzeumnak aján-
dékozta a geszterédi aranyszablya hiteles
rekonstrukcióját, ami immár teljes pompá-
jában díszeleg. A múzeum a jövõben gon-
doskodik arról, hogy méltó módon kerül-
jön a látogatók elé, amit megfelelõen tá-
rolnak az eredeti leletekkel együtt.

Rekonstrukció
– Nem másolatról beszélünk, hanem

rekonstrukcióról, hiszen arról lehet máso-
latot csinálni, ami megvan. A szablyát
Szabó István kardkovács kovácsolta,
Stromajer Ádám ötvös cizellõrnek is na-
gyon sokat köszönhetünk, a kutatási ered-
ményei alapján lett olyan a szablya, ahogy
itt látható – emelte ki Rácz János, a
Geszterédi Aranyszablya Társaság kurató-
riumi elnöke. A geszterédi aranyszablya
mellett a Jósa András Múzeum gyûjtemé-
nyének 7 tarsolylemeze látható a kiállítá-
son, amely azért is jelentõs, mert össze-
sen 28 darab lelet ismert a Kárpát-meden-
ce területérõl.

Kezdet és jelen
– A Kállay Gyûjtemény idõszaki kiállí-

tási termének van egy kezdete, a honfog-
laló magyarság mûvészetének néhány
ékes lenyomatával, egy másik termében
pedig egy mai kortárs festõ mûvei vannak.
A magyar kultúra valahol ebben a több
mint ezer évben van benne, amit a kettõ
szimbolizál. A szokásaink, a hagyománya-
ink, az anyanyelvünk, a kultúra gyerek-
korunk óta velünk van, azt jelképezi ez a
két kiállítás is. Felelõsségünk, hogy mind-
azt, amit az elõdjeink ránk hagytak, to-
vább adományozzuk – mondta dr. Ulrich
Attila, Nyíregyháza alpolgármestere.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

A Geszterédtõl Rakamazig kiállítás
március 2-áig tekinthetõ meg, a tervek
szerint pedig családi napot is szervez-
nek, amely a leletekhez kapcsolódik
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Így éljen teljes életet idõs korban is! 
 

Nyugdíjas éveinket mind a sa-
ját otthonunkban, megszo-
kott környezetünkben kép-
zeljük el.  Hiszen, egy élet
munkája  kellett ahhoz,
hogy felépítsük mindezt,
emlékek sora köt oda bennünket.  Azon-
ban, ahogy haladunk elõre a korban, egy-
re gyakrabban vesszük észre, hogy ke-
vesebbet tudunk már vállalni, nehezebb
a környezetünk rendben tartása, megter-
helõ az ügyek intézése, hamarabb elfá-
radunk. Egyre inkább elérhetetlennek
tûnik a függetlenségünk fenntartása. 

tásban részesülnek. A szolgálta-
tásunkkal élõ személyek a
megszokott lakókörnyeze-
tükben kapják meg az élet-
helyzeti sajátosságaiknak
megfelelõ, személyre sza-

bott rendszeres és biztonságos ellátást.   

A szakképzett gondozóink minden al-
kalommal a szakmai elvárásoknak leg-
magasabb szinten eleget téve látják el a
feladataikat. A fizikai és lelki tanácsadás-
sal, támogatással is együtt járó szolgál-
tatást  hétköznapokon igény  szerint több
órában is  igénybe vehetik a segítségre
szorulók.  Az itt zajló feladatellátás el-
sõsorban a gondozott személy közvetlen
ellátása (egészségi-fizikai állapot szinten
tartása, javítása, tisztálkodásban, higié-
nés tevékenységek ellátásában történõ se-
gítségnyújtás), a lakó környezete rendben
tartása (takarítás), a napi szükségleteinek
beszerzése (bevásárlás, gyógyszerelés)
köré csoportosul.   

Kik vehetik igénybe
a házi segítségnyújtást?

Saját otthonukban élõ idõskorú szemé-
lyek, az egészségi állapotuk miatt rászo-
ruló egyének, továbbá szenvedélybeteg,
pszichiátriai problémákkal küzdõ, vagy
fogyatékossággal  élõ emberek, valamint
szomatikus állapotukból adódóan segít-
séget az önálló életvitel fenntartásában
igénylõk kérhetik. 

További információért keressen
bennünket bizalommal az alábbi

telefonszámokon:
06-70/661-8703; 06-80/900-368

Házi segítségnyújtás szolgáltatásunkat 
éppen azért hoztuk létre, hogy nyugdí-
jasként se kelljen Önöknek feladniuk az
önállóságukat. Segítünk azokban a fel-
adatokban, amelyek az idõs emberek
számára nehézséget okoznak, így to-
vábbra is méltó életszínvonalon élhetnek
a saját otthonukban. Szolgáltatásunk or-
szágszerte több településen  is elérhetõ. 
Célunk, hogy az idõs vagy megromlott
egészségi állapotú embereknek segítsé-
get és támogatást nyújtsunk, hogy ezál-
tal fenntarthassák a saját, megszokott élet-
vitelüket, miközben szakszerû támoga-

Küzdelem a méhnyakrák ellen
Évente 300 nõ veszti életét méhnyakrák

miatt, pedig rendszeres szûrõvizsgálattal
és a HPV elleni védõoltással megelõzhetõ
lenne a betegség. Egyes felmérések sze-
rint az emlõrák után ez a másik leggya-
koribb rosszindulatú daganat a 45 éven
aluli nõk körében. A méhnyakrák-megelõ-
zési hét legfontosabb üzenete a preven-
ció fontossága.

Közösen fûztek karkötõket a Debreceni
Egyetem Egészségtudományi Karán, mára
a HPV elleni védekezés és a méhnyakrák-
megelõzés egyetemes szimbólumává vált
a gyöngy. Az elkészült gyöngykarkötõket
a Nyíregyházi Jósa András Tagkórház, va-
lamint a Szent Damján Görögkatolikus
Kórház nõgyógyászati osztályán kezelt be-
tegeknek ajándékozzák, ezzel is jelezve,
hogy nincsenek egyedül. A Mályvavirág
Alapítvány, mint szervezõ is részt vett a
nyíregyházi rendezvényen, õk a preven-
cióért dolgoznak évek óta. Sikerességüket
abban is mérik, hogy a HPV elleni védõol-
tást egyre többen kérik. Bár az oltás nem
kötelezõ, de ajánlott a 12. életévüket be-
töltött, 7. osztályos diákok számára. Lá-
nyok és fiúk egyaránt ingyenesen kaphat-
ják meg ezt a vakcinát az iskolai oltási
program keretein belül. A Mályvavirág Ala-

pítvány célja 2024-ben, hogy felhívják a
nõk figyelmét a szûrõvizsgálat fontosságá-
ra, amelyen szerintük minden felnõtt nõ-
nek évente egyszer részt kellene venni. –
Sajnos Magyarországon még mindig 1000
fölött van a megbetegedések száma a nõk
körében és sajnos 300 nõt el is vesztünk
méhnyakrák miatt, ami azért nehéz, mert
a betegség rendszeres szûréssel és a védõ-
oltással megelõzhetõ – mondta Dedeó
Anikó, a Mályvavirág Egyesület vezetõ-
ségi tagja.

A védõnõk is szûrnek
Az éves vizsgálattal a kóros elvál-

tozásokat idõben felismerik az orvo-
sok és elkezdõdhet a kezelés, meg-
elõzve ezzel a rosszindulatú dagana-
tot, az életet veszélyeztetõ állapot
kialakulását. A Debreceni Egyetem két
helyszínen, Nyíregyházán és Szolno-
kon képez védõnõket, nappali és le-
velezõ tagozaton, jelenleg 200 fõ fö-
lötti a létszám. A Védõnõi Módszerta-
ni és Prevenciós Tanszék a kezdetek-
tõl részt vesz a Mályvavirág Alapít-
vány prevenciós és figyelemfelhívó
rendezvényein.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

H I R D E T M É N Y

Nyíregyháza MJV rendezési tervének módosításához
(véleményezési szakasz)

Ezúton tájékoztatom az érintett Partnereket, hogy Nyíregyháza Megyei Jogú
Város Önkormányzata megindította a 117/2005. (V. 4.) sz. közgyûlési határozat-
tal megállapított településszerkezeti tervének, valamint a 21/2007. (VI. 12.) ön-
kormányzati rendelettel jóváhagyott szabályozási tervének módosítását az aláb-
bi eljárásokban:
– egyszerûsített eljárás keretében MÓDOSÍTÁSOK VI./2023. címû dokumen-

tációval 4 területre vonatkozóan a FÕÉP/1860/2023. ügyiratszámon,
– egyszerûsített eljárás keretében MÓDOSÍTÁSOK VII./2023. – Nyírjestói víz-

folyás VIII/3 mellékág áthelyezése címû dokumentációval 1 területre vonat-
kozóan a FÕÉP/1840/2023. ügyiratszámon.

A veszélyhelyzet ideje alatt egyes szervezetek mûködésére vonatkozó, továb-
bá egyes közigazgatási eljárási szabályok megállapításáról szóló 146/2023. (IV.
27.) Korm. rendeletben foglaltakat figyelembe véve a helyi partnerségi egyezte-
tés, valamint a lakossági fórum elektronikus úton történik.

Az önkormányzat a teljes körû nyilvánosság tájékoztatásának érdekében a vé-
leményezési szakasz dokumentációját közzétette az alábbi honlapon:

– http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/telepuelesrendezesi-terv,
– http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/hirdetmenyek,
– valamint a hirdetményt a 2024. január 29-én megjelenõ Nyíregyházi Napló-

ban.

A véleményezés módja: a lakosság a partneri adatlap kitöltésével bejelentkez-
hetnek a véleményezési eljárásába és közölhetik az észrevételeiket, javaslatai-
kat, véleményeiket. A partneri adatlap a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varos-
haza/telepuelesrendezesi-terv honlapról letölthetõ, a letöltést követõen elektro-
nikusan kitölthetõ. A kitöltött partneri adatlapot a 146/2023. (IV. 27.) Korm. rende-
letben foglaltakat figyelembe véve kizárólag elektronikus úton szíveskedjenek
megküldeni.

– e-mail-cím: foepitesziosztaly@nyiregyhaza.hu
– hivatali kapu: rövid név: NYHFOEP; krid: 359713781
– epapir.gov.hu: – témacsoport: önkormányzati igazgatás;

– ügytípus: településtervezési ügyek;
– címzett: Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata

A vélemények beérkezési határideje: 2024. február 7., szerda

Jelen hirdetményt a településtervek tartalmáról, elkészítésének és elfogadásá-
nak rendjérõl, valamint egyes településrendezési sajátos jogintézményekrõl szó-
ló 419/2021. (VII. 15.) Korm. rendelet alapján teszem közzé.

Együttmûködésüket elõre is köszönöm.
Dr. Kovács Ferenc polgármester

Melléklet a Hirdetményhez – Beavatkozási területek
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Kulturális Negyed: ahol találkozik a természeti és az épített örökség
A Benczúr és Bessenyei terek rekreációs övezeteként szolgálják a mûvészeti feltöltõdést és a pihenést

Évente százezrek érkeznek Nyíregyházára, hogy meg-
nézzék a legek állatkertjének is nevezett Nyíregyházi Ál-
latparkot, hogy felkeressék Sóstógyógyfürdõ fürdõkomp-
lexumait, vagy hogy sétáljanak Magyarország egyik leg-
nagyobb szabadtéri múzeumában. Mára azonban már nem
csak Sóstógyógyfürdõ népszerû a turisták és a városlakók
körében. Érdemes felfedezni a belvárost, annak kulturális
és természeti örökségeit, emblematikus épületeit, parkja-
it is, melyek az utóbbi években teljes rekonstrukción es-
tek át. A Bujtosi Városliget átalakulásának bemutatása és
a sóstói fejlesztések után ezúttal a belvárosi Kulturális Ne-
gyedrõl beszélgettünk dr. Kovács Ferenc polgármester-
rel, az egymásra épülõ beruházások összefüggéseit be-
mutató sorozat keretében.

Nyíregyháza két legidõsebb tere a Bessenyei és a Ben-
czúr tér. Ezeket fogja közre a város Kulturális Negyede,
ahol mára egymást érik a látnivalók, s a turisztikai att-
rakciók. E rekreációs övezetben található többek között
Váci Mihály, Bessenyei György és Krúdy Gyula szobra,
a Vénusz szökõkút, a Móricz Zsigmond Színház impo-
záns épülete, és mellette az egykori tiszti klub épületé-
bõl kialakított színháztörténeti rendezvénytér, a Szind-
bád. Közvetlen szomszédjában ott áll a Kállay-ház,
amelyben a felbecsülhetetlen értékû Kállay Gyûjtemény
tekinthetõ meg, de rövid sétával elérhetõ a Rózsakert
Szabadtéri Színpad, valamint a Jósa András Múzeum is,
amely jelenleg felújítás alatt áll. Ma már természetes,
hogy a megújult parkokban rekortánon futhatunk,
okospadokon pihenhetünk, hogy a Kállay-házban egy-
mást érik a programok, vagy hogy a Rózsakertet zajvé-
dõ falak veszik körül, és az oda betérõket a mai kor igé-
nyeinek megfelelõ hang-, fény- és színpadtechnikai esz-
közök szolgálják ki.

Rendezetlenségbõl újjávarázsolt értékek

Pedig nem volt ez mindig így! Emlékeznek a helyõrsé-
gi tiszti klub düledezõ épületére vagy a toborzóirodára?
Az udvarban lévõ egykori tákolt garázsokra, vagy a régi
szabadtéri színpadra, és annak elhasználódott nézõtéri
székeire? Na és annak üzemen kívül lévõ szökõkútjára,
rendezetlenségére? A belvárosi fejlesztések 2011-ben in-
dultak el, és mára az ottani természeti, valamint épített
örökségeink együttesen Kulturális Negyeddé nõtték ki ma-
gukat.

Folyamatos zöldítés,
patinás épületek felújítása

– Fontos törekvésünk volt, hogy elérjük: a városlakók,
valamint a hozzánk érkezõ turisták ne csak Sóstógyógy-
fürdõn találjanak kikapcsolódási lehetõséget, hanem a
belvárosban is. Ezt a programot 2011-ben kezdtük el. Az

volt a célunk, hogy minél több fát, sõt fasorokat ültessünk
el a belvárosban, vagyis, hogy természetközeli élmény-
ben ne csak Sóstón, hanem a belvárosban is részesülhes-
sünk – kezdte a polgármester. – Az Iskola utca volt az elsõ
helyszínünk, de közben figyeltünk arra is, hogy a régi, 19-
20. századi belvárosi épületeink megújuljanak. Emlékszem,
amikor elkezdtem összeszámolni ezeket, legalább negy-
venig jutottam, mára többségében vannak a magántulaj-
donban lévõk. Az idõk folyamán megújult például a ko-
rábbi Szabolcs Takarékszövetkezet épülete és a Kossuth
gimnázium is. Ezek a városkép szempontjából nagyon fon-
tos lépések voltak, hiszen egyedi hangulatot adnak Nyír-
egyházának.

Élettel teli közösségi színtér lett
a két park

– Ezt követõen jött a gondolat, hogy mivel a Benczúr
és Bessenyei terek forgalmas részen helyezkednek el,
milyen jó lenne szabadtéri közösségi színtérré alakítani
õket. A „Zöld város kialakítása Nyíregyháza területén”
címû pályázatnak köszönhetõen 2018-ban a parkok tel-
jesen megújultak, futópályát építettünk ki és a régi felújí-
tása mellett új szökõkút is helyet kapott a téren. Mindkét
tér parkjait stabilizált, vízáteresztõ burkolatú tanösvények
és térkõ burkolatú sétányok tették átjárhatóvá. De a Ben-
czúr téren például a játszótér megújítása mellett, annak
környezetében szociális épület is létesült, ahol kézmo-
sásra és WC-használatra is lehetõség van most már. Ami
azonban a legfontosabb: ezek a parkok nemcsak meg-
szépültek, hanem élettel teltek meg, a városlakók is öröm-
mel használják.

A Kállay-kúria kálváriája

– De nemcsak a parkokat szerettük volna felújítani,
hiszen adottak voltak épített örökségeink is, csak azok
leromlott állapotban várták jobb sorsukat. A felújításo-
kat 2011-ben a Színészházzal kezdtük, de idõközben
rekonstrukción estek át a belváros oktatási-nevelési in-
tézményei is: az óvodák, általános iskolák, középisko-
lák. Gondoljunk csak például a Vasvári Pál Gimnázi-
umra, vagy a görögkatolikus általános iskola és óvo-
dára. A legnagyobb vállalkozásunk a Kállay-kúria és a
régi helyõrségi tiszti klub épületének felújítása volt. 4
és fél évbe tellett – közben három minisztériummal
tárgyaltunk folyamatosan –, mire ingyenesen a város
tulajdonába kerültek ezek az épületek. Ez azért is volt
fontos, hiszen csak így tudtunk forrást nyerni arra, hogy
felújítsuk.

„Amin õk veszekedtek,

mi megoldottuk...”

– Én még emlékszem arra, amikor a mai Szindbád és
Kállay-kúria iszonyatosan leromlott állapotban várta jobb
sorsát, az elõbbi udvarán szurkos papírral tákolt garázsok
voltak, mondanom sem kell, késõbb, a felújításkor féregir-
tásra is szükség volt... Az épület(ek) történetével még ügy-
védként találkoztam elõször. Akkoriban tudni lehetett, hogy

ezeknek három helyrajzi számuk volt és a mai Szindbádért
ment a harc. A megye és a város is szocialista vezetésû
volt és nem tudtak megegyezni, hogy kinek a tulajdonába
kerüljön. Egy régi egyetemista barátom volt a jogi igazga-
tója annak az állami szervnek, amit most vagyonkezelõ-
nek hívunk. Véletlenül találkoztam vele egy rendezvényen
és akkor mesélt a munkájáról, illetve arról, hogy milyen
képtelen ügyekkel, például a nyíregyházival kell foglal-
koznia: a városvezetés és a megye küzd egymással, ne-
hogy a másiké legyen az épület. Aztán az élet lett a legna-
gyobb forgatókönyvíró. Az egész épületegyüttes 2012-ben

állami tulajdonba került, én pedig kértem, hogy mindez
hadd legyen ingyen a város tulajdona. Megkaptuk, és így
kezdõdhetett meg a teljes felújítása.

Méltó helyre került
az értékes gyûjtemény

– A Kállay-kúriát két részletben újítottuk fel, a Modern
Városok Programnak köszönhetõen, az épület teljes re-
konstrukción esett át. Megújult a kúria környezete, kiala-
kítottuk a csapadékvíz-elvezetést, parkolók és kerékpártá-
rolók épültek. Mindez 994 millió forintból valósult meg.
Helyet kapott benne egy konferenciaterem és multifunkciós
tér, illetve végre, régi hiányt pótolva egy interaktív város-
történeti kiállítás is, ami Nyíregyháza fejlõdésének törté-

netét mutatja be a kezdetektõl az 1990-es évekig. A Kállay
Gyûjtemény is itt lelt otthonra, végre méltó körülmények
között. 2020-ban nyitottuk meg, egy évvel késõbb pedig a
Szindbádot, ami egy egyedülálló színháztörténeti múzeu-
mot, pódiumszínpadot, éttermet és rendezvénytermet fog-
lal magában. Az egykori Helyõrségi Mûvelõdési Otthon
felújítása még 2019 év végén kezdõdött, a tervek között
pedig az szerepelt, hogy egy olyan egyedülálló attrakciót
hozzunk létre az épület falai között, ami nincs máshol a
térségben, de még az országban sem.

Egyházi fejlesztések

A tér ezen sarkán ott van még a szintén teljesen új 
Görögkatolikus Múzeum, amelyet mintegy kétmilliárd
forintból építettek és adták át 2023-ban. Célja a
görögkatolikus egyház Magyarországon fellelhetõ kultu-
rális javainak gyûjtése, megõrzése és bemutatása. Ami
még az egyházakat illeti: 2021-ben kilátó épült a római
katolikus templomban (28 méter magasból láthatják a
nyüzsgõ belvárost és környékét), tavaly év végére kívül is
megújult a társszékesegyház, jelenleg pedig a közösségi
ház építése zajlik. Szintén 2021-ben kapta vissza régi
fényét a nyíregyházi evangélikus nagytemplom belsõ
tere. Magyarország második legnagyobb evangélikus
templomát kormányzati támogatással sikerült felújíta-
ni, a korábban megújult belvárosi református templom
pedig a jubileumi évben díszkivilágítást kapott.

Mûemléki környezetben

– Ha már Modern Városok Program: a Rózsakert Sza-
badtéri Színpad volt az elsõ, ami ennek köszönhetõen
újulhatott meg 2018-ban. Korábban a nézõtéri üléseket
szinte már használni sem lehetett, rossz volt a színpad-
technika, nem voltak körülötte zajvédõ falak és sok min-
den hiányzott, ami egy ilyen létesítmény esetében nélkü-

A két tér, mint felújított utakat is kapó rekreációs övezet együttesen jelenti a Kulturális Negyedet, mely a kikapcsolódást, feltöltõdést, pihenést egyaránt szolgálja

Találkozásokra és szelfikre csábít az idén 130 éves
színházépület elõtti új szökõkút

A modernizált, mégis patinás Rózsakert Szabadtéri
Színpad népszerû nyári programsorozat helyszíne

A Benczúr tér játszótere is sokakat vonz a kényelmet
szolgáló szociális blokkal

A Bessenyei tér felújításának része a nagyarányú zöldfe-
lületi rekonstrukció mellett a nem csak iskolások köré-

ben közkedvelt futórekortán is

A Szindbád amellett, hogy egyedülálló színháztörténeti
rendezvénytér lett, megmenekült az enyészettõl is

A megmentett Kállay-ház méltó otthona lett a
gyûjteménynek és a részben digitális várostörténeti

kiállításnak is lözhetetlen. Ma már a felújításnak köszönhetõen, 21. szá-
zadi környezetben várja a nézõket. A feledhetetlen szó-
rakozást modern színháztechnika, korszerû színpad,
ugyanakkor kényelmes nézõtér biztosítja, de ami a leg-
fontosabb: azóta is nagyon sikeres, telt házas elõadások-
nak ad otthont.

A múzeummal lesz teljes

– A Kulturális Negyedünkre a Jósa András Múzeum
teszi majd fel a koronát, azzal lesz teljes, amihez vár-
juk, hogy az európai uniós források megnyíljanak – foly-
tatta a polgármester. – A tervek már elkészültek, szeret-
nénk felújítani. A Kulturális Negyeden belül egy múze-
umi negyedet alakítanánk ki, ami önmagában is egy
kulturális, turisztikai attrakció lenne. Célunk, hogy le-
gyen körbejárható, kapjon egy kávézót, és társasági szín-
térként funkcionáljon. A tervek között szerepel a nagy
belsõ udvar és például egy tetõterasz is. Felkérésemre

eljött véleményezni az a tervezõ, aki a Budai Várnak is
a tervezõje, hogy konzulensként vegyen részt a prog-
ramban. Bízunk benne, hogy a felújítás hamarosan el-
kezdõdhet és régi-új pompájában tündökölhet majd az
épület.

Kulturális turizmus és identitáserõsítés

– Régi álmom volt, hogy legyen egy Kulturális Ne-
gyede Nyíregyházának. Pár évvel ezelõtt is kicsit meg-
mosolyogtak, mára azonban beépült ez a fogalom a köz-
tudatba és örömmel hallom vissza, hogy sokan látják
ugyanígy. Ne felejtsük, hogy a „szomszédban” megújult

a Kálvin tér, az Országzászló tér, és a Szent Miklós tér
is. Nemcsak az figyelemre méltó, hogy mennyi fejlesz-
tés történik a városunkban, hanem annak minõsége, szín-
vonala is, amire itt kitûnõ példák vannak. Mindezek
együttesen hozzájárulnak a kulturális turizmushoz, de
a nyíregyháziak identitásának, lokálpatriotizmusának
erõsítéséhez is.
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Visszatekintve az elmúlt 10 évre, a szervezõk számára
is sokszor meglepõ statisztikai adatok bizonyították, hogy
a 2013. november 4-én dr. Kovács Ferenc polgármester úr
támogatásával indított, országosan is egyedülálló önkor-
mányzati programsorozat kezdetektõl nagy népszerûség-
nek örvendett és hétrõl hétre egyre több nyíregyházit moz-
gatott meg. A visszapillantót és a most induló félév ajánlá-
sát Hornyák Enikõ városi sportreferenstõl kértük.

 
Az elsõ mozgásrendben a heti 12 foglalkozással induló

Mozdulj Nyíregyháza! otthona a BUSZACSA (felújítást
követõen Continental Aréna) volt, ahol a gerinctornára, a
zumbára és a jógára járók rendszeresen megtöltötték a
csarnok küzdõterét. Ezen foglalkozások népszerûsége a
mai napig töretlen.

Egyre több foglalkozás és helyszín
A foglalkozásokon tapasztalt egyre növekvõ  lakossági

igénynek való megfelelés céljából a mozgásprogram folya-
matosan bõvült új mozgáselemekkel és új helyszínekkel,
így mára szinte a város minden körzetében elérhetõ vala-
melyik foglalkozás. A felújított iskolai tornatermek mellett
a Continental Aréna, az Atlétikai Centrum, a Városi Uszoda
és a Bujtosi Városliget modern körülmények között több
foglalkozás számára is állandó otthont biztosított.

Kortól, nemtõl függetlenül
A program kezdeti célja, hogy kortól, nemtõl függetle-

nül, mindenki számára biztosítsa az ingyenes mozgás le-
hetõségét, teljes mértékig teljesül, hiszen a korosztálytól
független foglalkozások mellett, a gyermekek számára

Immár 11. évét kezdi meg a Mozdulj Nyíregyháza!
A város 24 pontján, több mint 28-féle mozgásforma, heti 43 foglalkozás keretében

szervezett Mozduljka programok és a délelõtti senior fog-
lalkozások is mára már a hét minden napján elérhetõek.

 

Sztárok az arénában
2018 tavaszától fitt-eseményeket is beépítettek a kí-

nálatba és évente több alkalommal látogat városunkba
és tart ingyenes edzést Rubint Réka, Béres Alexandra,
valamint Katus Attila és töltik meg az aréna küzdõterét.

Online sem állt meg
A 2020-as év különösen emlékezetes a szervezõk szá-

mára, hiszen a koronavírus-járvány miatt a foglalkozáso-
kat a tornatermekbõl az online térbe szervezték át. Ezáltal
néhány mozgásforma igaz kimaradt az online órarend-
bõl, de a legnépszerûbb foglalkozások továbbra is elérhe-
tõek voltak és biztosították a mindennapos otthoni moz-
gás lehetõségét.

A január 29-én induló mozgásrenddel a város 24
különbözõ pontján, több mint 28-féle mozgásforma,
összesen heti 43 foglalkozás keretében nyújt sporto-

lási lehetõséget.
 

Apa-fia box, Kölyök tenisz
Az eddig is igen gazdag kínálat tovább bõvült és új hely-

színként a Városi Stadion egyes létesítményei is bekap-
csolódtak, hiszen szombatonként Apa-fia box, majd ápri-
listól Kölyök tenisz gyerekfoglalkozással színesedett a prog-
ram. Ismét a mozgásrend részét képezi a korábbi évek-
ben is már sikeres Családi kori, melyen a Sportcentrum
oktatói március végéig várják a korcsolya és a mûkorcso-
lya alapjait elsajátítani vágyókat. A rendszeres foglalko-
zások mellett az elsõ félév során 6 szabadidõsportos nagy-
rendezvénnyel várják a szervezõk a mozogni vágyókat.

Saját weboldala lett
Újabb lépés, hogy szintén január 29-tõl elérhetõ a prog-

ramsorozat saját weboldala, a www.mozduljnyiregyha-
za.hu oldal, ahol megtalálható a részletes mozgásrend a
foglalkozások leírásával, oktatók és helyszínek megjelö-
lésével. Az oldalra látogatók tájékozódhatnak továbbá az
aktuális hírekrõl és a hírlevélre történõ feliratkozással le-
hetõséget kapnak direkt e-mailes tájékoztatásra. A szer-
vezõk folyamatosan bõvítik majd a weboldal kínálatát is,
ezért javasoljuk, látogassanak el a portálra és értesüljenek
elsõ kézbõl a városi programsorozatról, valamint egyéb,
sporthoz kapcsolódó hírekrõl, eseményekrõl!
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15 vizsgabizottság elõtt közel 200 hallgató tett záró-
vizsgát a Nyíregyházi Egyetemen január harmadik heté-
ben. Ezzel egy idõben zajlott a következõ tanév felvéte-
li kampánya, amelynek fontos állomása volt a január 11–
13. között megrendezett budapesti EDUCATIO Nem-
zetközi Oktatási Szakkiállítás, ahol sikeresen szerepelt
a nyíregyházi campus.

A Nyíregyházi Egyetemen a záróvizsgák alkalmával a
hallgatók az egyetemi évek alatt megszerzett tudásukról
adnak számot. A január 26-ig tartó félévi vizsgaidõszak-
ra 4 ezer diák jelentkezett, akik remélhetõen február 19-
tõl újabb félévben folytatják tanulmányaikat. Ismét érde-
mes szólni arról, hogy az intézmény egyetemi felkészítõ
kurzust hirdetett, amely a résztvevõk számára már 5 al-
kalom után is 100 többletpontot biztosít.

Nagyobb stand, bõvebb kínálat
Fontos állomás volt az egyetem életében a január kö-

zepén, Budapesten megrendezett EDUCATIO Nemzet-
közi Oktatási Szakkiállítás, ahol az oktatási intézmény
LEGO oktatási stúdiója is helyet kapott. – Örömmel vet-
tünk részt a szakkiállításon. Idén sokkal nagyobb stand-
dal és sokkal több attrakcióval jelentünk meg. Nagyon
sokan jöttek a vármegyébõl, de az ország számos pont-

Felvételi kampányban a Nyíregyházi Egyetem
Sikeres bemutatkozás az EDUCATIO kiállításon

járól is. Virtuális valóságot teremtettünk azok számára, akik
szerették volna a szimulátorozást kipróbálni a repülésben,
mesterséges intelligencia alapú szoftvert is használtunk,
és segítettünk a szakválasztásban is. A mesterséges intelli-
gencia az adott válaszok alapján arra a szakra irányította
a válaszadót, ami az érdeklõdésének leginkább megfelelt
– tájékoztatott dr. Kovács Zoltán, a Nyíregyházi Egyetem
rektorhelyettese.

Iskolalátogatás és élménynap
A kiállítással persze nem ért véget a felvételi kampány,

hiszen a február 15-ig lehetséges jelentkezésig van még

idõ, és vannak még tervek. – A további idõszakban isko-
lalátogatásokat tervezünk. Számos iskolába fogunk még
ellátogatni nemcsak itt, hanem a szomszédos vármegyék-
ben is. Élménynapokat is szervezünk, tematikus megosz-
tásban: külön a természettudomány és külön a mûszaki és
agrártudomány iránt érdeklõdõk számára. Ezek dátumait
hamarosan nyilvánosságra hozzuk – ígérte a rektorhe-
lyettes.

Interaktív programok
Laborokat, kísérleteket és különféle mûhelyeket mutat-

nak meg a jelentkezõknek, amelyek képet adnak az in-
tézmény képzési kínálatáról, és persze kedvet csinálnak a
nyíregyházi campushoz, ahol továbbra is az egyetemi
brandet építik. Okkal hivatkoznak a modern, tágas épüle-
tekre, a kollégiumra, a korszerûen felszerelt laboratóriu-
mokra, a szakmai programokra és az egyetem gyakorlat-
orientált képzési kínálatára.

Mindeközben lassan finiséhez ér a 2024/25-ös tan-
év felvételi kampánya, hiszen február 15-ig kell be-
adni a jelentkezési lapokat.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)
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Jenei Juditot, a Móricz Zsigmond Színház színmûvé-
szét hosszú évek óta jól ismeri a nyíregyházi közönség,
hiszen számos szerepben látható, idõnként „társ-idegen-
vezetõ” volt a színháztörténeti kiállításon is.

Jelenleg az Életrevalók és a Bolha a fülbe elõadások-
ban lép színpadra, de már újabb szerepre készül. Ezekrõl
beszélgettünk.

– Az Életrevalók nagyon különleges elõadás, hatásos
megjelenéseid vannak benne, ha nem is fõszereplõként.
Te miként éled meg?

– Annak ellenére, hogy nem teljesen éreztem kihívás-
nak – mert bár hét megvillanásom van benne (Marcelle, a
gyógytornász; Fülprosti; Munkaügyis nõ; Álláskeresõ; Fel-
lépõ a születésnapon; Stewardess; Eleonore), nem igazán
adódik módom arra, hogy mélyebben kibontsam ezeket a
figurákat –, mégis megtaláltam mindegyikben azt, amit
kedvelek. Magát az elõadást is nagyon szeretem, miként
a fõszereplõket. S talán emiatt sem derogál, hogy ilyen
pici szerepekben nyilvánulok meg. Füzér Anni volt a jel-
meztervezõnk, õ nagyon megsegítette a munkámat, hogy
elég élesen el tudjam választani ezeket a karaktereket,
ezáltal nagyon élvezem az elõadást. Örömömre, csak és
kizárólag pozitív visszhangokat hallok folyamatosan.

– Nem egyszerû dolog jegyet kapni rá, mert telt há-
zakkal megy.

– Én is azt tapasztalom, jó híre ment. Talán az is közre-
játszik ebben, hogy a rendezõ, Szabó Máté sok-sok klasszi-
kus zenét tett bele, ami még jobbá teszi az elõadást. Ezál-
tal nemcsak a humor tud megnyilvánulni és a mélyebb
tartalmak, mert ezek az éteri zenék elemelik magát az
egész elõadást is.

– Miért érdemes megnézni az Életrevalókat?
– Szerintem nagyon sok mindent tanulhatunk belõle,

például azt, hogy ne elsõ látásra ítéljünk meg embereket.
Ezt vonatkoztathatom Philippe-re, aki tolószékben él, és
könnyen beskatulyázhatjuk azért, mert mozgásképtelen.
De Driss (Gulyás Attila) irányából közelítve, aki egy rossz
élethelyzetbõl startolt, s nagyon nehéz beilleszkednie
emiatt a társadalomba, hasonlóan gondolkodom. Lehet,
hogy olykor durva megnyilvánulásai vannak, vagy nem
feltétlenül gondolja át azt, amit mond, hanem egybõl közli,
ami a szívén, az a száján, mégis vannak értékei a szemé-

Hét szereplõt formál meg Jenei Judit az Életrevalókban
Láthatjuk még szobalányként vígjátékban, lánytestvérként mesében, dalra fakad az Anconai szerelmesekben

lyiségének. A történet során mindketten kimozdulnak sa-
ját kis világukból azáltal, hogy teljesen más személyiség-
gel találkoznak.

– Egészen más típusú darab a Bolha a fülbe. Egy nép-
szerû vígjáték tud olyan kihíváso-
kat adni a színész számára, mint
az Életrevalók?

– Igen, abszolút tud. A vígjáték
a pontosságon alapul, itt különö-
sen érvényes ez a záró jelenetben,
ami egy õskáosz, olyan a hatása,
mintha le lenne kottázva a szöveg-
könyv. Nagyon pontosnak kell
lenni ahhoz, hogy a poén úgy han-
gozzék el, s akkor, amikor annak
ott a helye. Ez is kihívás számunk-
ra. Én epizódszerepet játszom ben-
ne a második felvonásban: a Tü-
zes macska kuplerájnak vagyok a
szobalánya, aki már nagyon-na-
gyon unja a szakmáját és a mun-
káját, amit nem is titkol a fõnökei
elõtt. Kicsit hasonló figura, mint
Driss, tehát ami a szívén, az a szá-
ján. A Chandebise család felboly-
gatja a szobalány egy bizonyos
napját, aki így kibillen a megszokott hétköznapokból, s
ebbõl nagyon jó kis helyzetek adódnak. A második felvo-
nás második felében van egy kolleginám, aki igen rugal-
mas hölgy, s többször kihúz a csávából annak ellenére,
hogy nem tud beszélni. A rendezõvel, Mészáros Tiborral
még sohasem dolgoztam, de néhány próba után ráérez-
tem, hogy nagyjából mit szeretne, milyen az õ humora,
hogyan szeretné bõvíteni a karakteremet. Jól tudtunk egy-
másból építkezni. Hál’ Istennek, nagyon odafigyelt az
epizódszereplõkre is, hogy érvényesülhessünk.

– Sikerült.
– Igen, mert majdnem minden megszólalásom poén lett.

Végülis nagyon élvezem, ha nevet rajtam a közönség.
– Szeretsz vígjátékban játszani, nevettetni a nézõket?
– Szeretek. Talán a Legénybúcsúnál volt az elsõ ilyen

élményem, hogy három órán keresztül szakad a nézõ a
nevetéstõl. Bár nem tartom magam sok humorral megál-

dott embernek, ha jó szövegkörnyezetben tudok létezni a
színpadon, akkor ezek szerint ki tud jönni a humorom. Az
elmúlt pár évben ráéreztem az ízére.

– Az Idétlen idõkigben Mrs. Lancester voltál, egy na-
gyon aranyos, komikus szerepben, ott is
sikerült az idõs néni humorát megmutatni,
számomra emlékezetes volt. Szeretted?

– Igen. Esetében volt egy élõ személy,
akibõl tudtam táplálkozni: a nagymamám,
aki most már 91 éves, de nagyon aktív, na-
gyon friss és üde. A tudta nélkül õ segített
ennek a szerepnek a megformálásában.

– Elkezdõdött A Szépség és a Szörnye-
teg próbafolyamata. Egészen más lesz, mint
a Disney mese?

– A rajzfilmet régen láttam, de direkt nem
akartam újra megnézni, s nem elsõsorban
azért, hogy ne befolyásoljon, hanem azért,
mert tudtam, hogy a színpadon teljesen más
lesz. Ráadásul a Disney mesében nem sze-
repel az a két nõvér, aki itt igen, én leszek
Bella egyik lánytestvére. Egyfajta ellenpont
vagyok a történetben, melynek fontos mon-
danivalója, hogy a belsõ értékek számítanak,
azok a fontosak, nem a külsõ. Megpróbá-
lom finom eszközökkel kivitelezni, hogy ne

a gonoszság felé menjen a szerep, inkább azt a mai világ-
ban nagyon-nagyon erõsen jelenlévõ szemléletet mutassam
be, hogy talán sokkal többet adunk a külsõnkre, ahelyett,
hogy a belsõ értékeinkre koncentrálnánk. Így tükröt tartok
azok elé, akik számára csak a külcsín a fontos.

– Lesz még két jelenésed: a Nõk az idegösszeomlás
szélén és az Anconai szerelmesek. Mit tudsz róluk?

– Az elõbbiben még nem tudom, konkrétan mi vár rám
Cristina, a recepciós lány szerepében. Az Anconai szerel-
mesekkel teljesen tisztában vagyok, mivel már nyáron egy
keresztmetszet-koncertet elõadtunk a Rózsakertben, tehát
azt már tudom, hogy kit fogok játszani – s azt is, hogy
korábban Horváth Margit játszotta már vagy százszor. Még
színitanodás voltam Budapesten, amikor annak idején
Nyíregyházán bemutatták, táncosként vettem részt az elõ-
adásban. Nagyon sok emlékem van róla, csupa jó.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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Megugrott a gyalogosgázolások száma Nyíregyházán
A rendõrség fokozott figyelmet kér a közlekedõktõl

Az elmúlt idõszakban több gyalogosgázolás történt
Nyíregyházán, a kijelölt gyalogátkelõhelyeken. Sajnála-
tos módon halálos áldozatot is követelt egy gázolás, több
esetben pedig súlyosan vagy könnyebben sérültek a gya-
logosok.

A rendõrség arra hívja fel a figyelmet, hogy a közleke-
dési balesetek megelõzéséért legtöbbet maguk a közleke-
dõk tehetnek azzal, ha betartják a szabályokat, fokozott
óvatossággal és figyelmesen közlekednek.

40 személyi sérülés

Az elmúlt idõszakban Nyíregyházán és a vármegye út-
jain január 18-áig 40 személyi sérüléses baleset történt,
melybõl 14 az elsõbbségi jog meg nem adásából követke-
zett be. Az egyik gázolás tragédiával végzõdött, halálos
áldozatot követelt, több esetben pedig súlyosan vagy

könnyebben sérültek a gyalogosok. – Nyíregyházán öt
baleset történt gyalogátkelõhelyen. Ebbõl sajnálatos mó-
don egy halálos gázolás volt, három ember súlyosan sé-
rült, illetve egy személy könnyû sérülést szenvedett – tá-
jékoztatott Koncz László alezredes, a Szabolcs-Szatmár-
Bereg Vármegyei Rendõr-fõkapitányság Közlekedésrendé-
szeti Osztályának vezetõje.

Adjunk elsõbbséget!

– Elszomorító, hogy nemcsak a gyalogátkelõhelyen
nem adják meg az elsõbbséget a gyalogos számára,
hanem a védett útvonalon haladóknak sem, akármi-
lyen táblával van jelölve az adott útkeresztezõdés.
Fontos felhívni a jármûvezetõk figyelmét, hogy elsõbb-
séget kell kapnia a szabályosan haladónak, illetve az
irányváltoztatás nélkül tovább haladónak, mert pilla-
natok alatt megtörténik a baj. A kijelölt gyalogátkelõ-
helyen a jármûvezetõnek meg kell állnia, ha a gyalo-
gos rajta van, illetve úgy kell megközelítenie a gya-
logátkelõhelyet, hogy meg tudjon állni, ha szükséges
– tette hozzá az alezredes.

Elõrelátóan közlekedjünk

Az õszibõl télibe forduló idõjárás sajátossága, hogy haj-
nalban és a kora reggeli órákban egyre gyakrabban és egyre
intenzívebben fordul elõ köd, este pedig korábban sötéte-
dik. A páralecsapódás miatt egyes szakaszok csúszósab-
bá válhatnak.

Nézzünk szét

Az egyre gyakoribb gázolások kapcsán a vármegyei
rendõr-fõkapitányság felhívja a gyalogosok figyelmét a
legelemibb szabályra: mindig alaposan nézzenek szét,
mielõtt átkelnek az úttesten, mielõtt lelépnek a járdáról,
még akkor is, ha felfestett és táblával jelzett zebrán men-
nek át. Ugyanakkor a gépkocsivezetõket arra intik, a gya-
logátkelõhelyek közelében vezessenek sokkal óvatosab-
ban, figyelmesebben, lassítsanak és adják meg a kötelezõ
elsõbbséget a gyalogosoknak, akik számára ajánlott kü-
lönféle fényvisszaverõ eszközöket viselni a ruházaton, il-
letve táskákon.

Kamerák segítenek

– Eddig is folyamatosan ellenõriztük a gyalogátkelõhe-
lyeket. A kollégák a közterület-felügyelõk mellett nézték
a térfigyelõ kamerákat és a helyszínen lévõ vagy a hely-
szín közelében lévõ kollégák reagáltak a megfigyelt sza-
bályszegésekre. Ezt az elkövetkezendõ idõszakban is foly-
tatjuk. Sajnálatos, hogy pont azon a napon, amikor a ha-
lálos baleset történt, a vármegyeszékhelyen éppen egy
közlekedési akciót rendeltek el ebbõl a célból – mondta
Koncz László.

(Szerzõ: Farkas Fanni)
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Sajtótájékoztatót tartott a Nyíregyházi Diák-polgár-
mesteri Iroda január 23-án délután a Mustárházban. Az
eseményen az iroda tagjai felvázolták a közeljövõ törté-
néseit, szó esett többek között különbözõ nemzetközi és
testvérvárosi programokról, Erasmus+ projektekrõl, kö-
zösségi összejövetelekrõl és sok más, diákságot érintõ
témáról és lehetõségekrõl.

2024 elsõ félévében sem tétlenkednek majd a Nyíregy-
házi Diák-polgármesteri Iroda tagjai, bár az elmúlt év soha
nem látott mennyiségû programmal telt el az iroda életé-
ben, mégis nagyobb fordulatszámra kapcsoltak a nyíregy-
házi fiatalok és arra vállalkoznak, hogy még több élettel,
programmal, eseménnyel töltsék meg a városi diákság sza-
badidejét.

Sikeres toborzás
Takács Zsófia diákpolgármester kiemelte, a megválasz-

tásakor megfogalmazott céljaikat maradéktalanul sikerült
megvalósítaniuk. – Egyik fõ célom az volt, hogy minél több
tagot toborozzunk, minél több iskolából. Ez nagyon jól si-
került, hiszen körülbelül 70 és 80 között van most a diák-
polgármesteri iroda tagsága. Természetesen még mindig
várjuk az új tagokat, mert sokan elballagnak, egyetemre
mennek. A kilencedikeseket, akár már a hetedik, nyolca-
dik osztályosokat is várjuk a hatosztályos gimnáziumokból
– mondta Takács Zsófia diákpolgármester.

Környezetvédelmi akcióterv
A diákpolgármester hozzátette, környezetvédelmi ter-

veik is sikeresek voltak. Több szemétszedõ akciójuk mel-

Eredmények és tervek a Nyíregyházi Diák-polgár-
mesteri Iroda asztalán

lett lengyel fiatalokkal részvételi projektet is
szerveztek a környezetvédelem népszerûsí-
tése témakörben.

80 diák csak Lengyelországban

A diákok Erasmus+ programban való
részvételében is kimagaslóan jól teljesített
az iroda. Tagjaik, illetve delegáltjaik közül
közel 100 fõ jutott ki a tavalyi év során len-
gyel testvérvárosukba. – Rzeszówba körül-
belül 80 fõ jutott ki tavaly, idén elérhetjük a
100 fõt is, hiszen még kettõ, illetve plusz
egy csere meghívásunk van tõlük. Erasmu-
sos programok száma 7-re tehetõ, ez a szám
akár 8–10 is lehet, amibe beletartoztak a
képzések is. Ezen kívül is eljutottunk más
országokba, fõként projektek keretein be-
lül és tanulmányi kirándulások által – tette hozzá a diák-
polgármester.

Kiváló lehetõség

A diákpolgármester Ricsei Laura diákalpolgármes-
terrel közösen elmondta, Erasmus+ keretében idén né-
met, olasz, lengyel, szlovák és román városokkal ter-
veznek ifjúsági csereprogramot. Azon kívül, hogy a
résztvevõk megismerhetik Európán belüli szomszédjai-
kat, a program kiváló lehetõséget teremt a résztvevõk-
nek ahhoz, hogy képességeiket és tudásukat fejlesszék,
megtapasztalják a társadalmi realitásokat és a kulturá-
lis különbségeket. Az Erasmus+ program kiterjesztése

mellett az iroda célja a közösségi események számá-
nak növelése is.

Közösségkovácsoló programok
Az elkövetkezõ hónapok is eseménydúsnak ígérkez-

nek az iroda életében. Január 29-én zárják egyéves szo-
lidaritási projektjüket a Családok Átmeneti Otthonával a
Városi Jégpályán. Február 20-án ismét lesz a város ifjú-
sági életével foglalkozó Diákparlament a városházán.
Ezen kívül szerveznek még csapatépítõ sátorozást, Ki mit
nem tud? programot, grillpartit, fordított napot, de sport-
események és új környezetvédelmi akciótervek is színe-
sítik majd az évet.                                    (Szerzõ: Boros Rita)

Több mint 11 ezer látogató a nyíregyházi erdei iskolában
A NYÍRERDÕ Zrt. Nyíregyházi Erdészet által mûköd-

tetett Pál Miklós Erdészeti Erdei Iskola 2008 óta kínál al-
ternatív oktatási lehetõséget az erdõ iránt érdeklõdõk-
nek, Nyíregyházán. 2023-ban komoly mérföldkõhöz ért
az intézmény, ugyanis a programok látogatottsága elõ-
ször lépte át a 10 ezer fõt, sõt meghaladta a 11 ezret is. A
vendégek összesen 742 erdõpedagógiai órát töltöttek el
itt, 2–4 órás tanösvénytúra, oktatótermi foglalkozás vagy
egész napos osztálykirándulás keretében – tájékoztatta
szerkesztõségünket a cég.

Tavaly kegyes volt az idõjárás, így a nagy rendezvé-
nyek sok embert vonzottak. Április végén a Baktai-erdõ-
ben, a „Muzsikál az erdõ” programjaira gyûltek össze a
mûvészeteket és az erdõt kedvelõk.

Rengeteg népszerû program

Májusban a Tuzson János Botanikus Kertben megren-
dezett madarak és fák napján csaknem 500-an, az erdõk
hetén, a NYÍRERDÕ Napon több mint 2000-
en, a „Fedezd fel az erdõt az erdészekkel!”
programon pedig csaknem 800-an vettek
részt. A Fenntarthatósági Témahéten a
Vécsey Károly Tagintézmény összes osz-
tálya ellátogatott a Sóstói-erdõbe egy-
egy foglalkozásra, és népszerû volt a má-
sodszor meghirdetett „Szedd magad a
májusfát!” akció is. Az erdõk nemzetkö-
zi napja alkalmából kiírt „Szil apó álma”
pályázatra 41 mese érkezett be, a szavaló-
versenyen pedig 46 gyermek köszöntötte versével
a madarakat, a fákat, a természetet. Õsszel a felsõ tagoza-
tosoknak kiküldött „Kibõl lesz az erdész?” feladatlapot 10
iskola 21 csapata juttatta el az erdei iskolába, a legjobb 6

csapatot hívták meg az akadályversenyre. A napközis tá-
bor három turnusa telt házzal mûködött, és a Garbolcon
megrendezett Erdész-Vadász táborban is több mint 20
gyermek vett részt.

Kapcsolatban vannak óvodákkal,
iskolákkal

– Elmondhatjuk, hogy az évek során Nyír-
egyháza összes óvodájával és általános isko-
lájával kapcsolatba kerültünk. Vagy foglalko-
zásainkra, rendezvényeinkre jöttek el, vagy az
„Erdészt – erdõt az iskolába” program kereté-
ben mi látogattuk meg õket, esetleg pályáza-

tok, versenyek kapcsán találkoztunk. Pedagó-
gus-továbbképzésre is igény volt már néhány al-

kalommal. Évek óta jó kapcsolatot ápolunk, és rend-
szeresen több osztályt fogadunk a Szabó Lõrinc Általá-

nos Iskolából és a Móra Ferenc Általános Iskolából. A Vá-
rosmajori Óvodából és a Búzaszem Nyugati Óvoda Szék-
helyintézményébõl erdei oviba járnak minden évben a

nagycsoportosok. 2023-ban együttmûködési megállapo-
dást kötöttünk a Jókai Mór Református Általános Iskolával
is, melynek minden alsó tagozatos osztálya – s néhány 5-
6. osztály is – tavasszal 3-3 foglalkozásunkon vett részt.
Közülük többen õsszel is felkerestek bennünket. Újabb a
megállapodásunk a Nyitnikék Óvodával, melybõl – kö-
zelsége miatt – gyakrabban tudnak átsétálni a gyerekek.
Szintén jó a kapcsolat az Országos Magyar Vadászkama-
ra Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Területi Szerveze-
tével, csoportjaink ellátogatnak egymáshoz, és a szemlél-
tetõ anyagokat is egymás rendelkezésére bocsátjuk – tájé-
koztatott Petrilláné Bartha Enikõ.

Várják a szakkörösöket

A Pál Miklós Erdészeti Erdei Iskola vezetõje kitért arra
is, hogy rendszeresen fogadnak  a helyi intézményeken
kívül távolabbról érkezõket, így 2023-ban Nyírmadáról,
Kisvárdáról, Papról, Sárospatakról is jöttek iskolások. Társ-
szervezõként programot adtak a Tiszatáj Közalapítvány
„ Tavaszlesen” Táborában. A Magyar Madártani és Termé-
szetvédelmi Egyesület Tiszavasvári Helyi Csoportjával
együtt õszi madárgyûrûzõ tábort rendeztek Tiszalökön,
négy nap alatt csaknem 600 látogatónak. Az E-misszió
Egyesülettel közösen Szelkó-tavi tábort szerveztek, ide is
több mint 150 érdeklõdõ jött el. Velük tartották decem-
berben a madárkarácsonyt is. – 2021 õszén alakult Erdõ-
járó szakkörünk, melyen hetente találkozunk. Rendszere-
sen 20 fõ fölött jöttek el a tagok, erdei túráinkra pedig a
család is elkísérhette õket. A továbbtanulás miatt most a
nagyobbak elköszöntek tõlünk, így várjuk sorainkba a ter-
mészetet, ezen belül az erdõt szeretõ, az erdészek mun-
kája iránt érdeklõdõ leendõ szakkörösöket – sorolta
Petrilláné Bartha Enikõ.
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„Aki a virágot szereti...”
Szombathy Tibor harmadik önálló kiállítása. Kurátor:
Turóczi Kinga idõsügyi referens. Közremûködnek: Ka-
nyar-GO Alapfokú Mûvészeti Iskola rézfúvós növendé-
kei, Obsitos Julianna tenorkürt, Obsitos Miklós trombi-
ta, Pelyhe Zsuzsa zongoratanár. Tanáruk: Blága Péter
tubamûvész.
Megnyitó: február 2. 16.00 óra. Megtekinthetõ: február
23-ig. Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi
Könyvtár, kamaraterem.

Fotografomantika
Szemán Ferenc fotómûvész kiállítása.
Megtekinthetõ: február 16-ig. Helyszín: Alvégesi Mûve-
lõdési Ház.

Mindentudás Könyvtára gyerekeknek
A „LEGEK” állatkertje. Kulisszatitkok a SóstóZoo-ról.
Elõadó: Révészné Petró Zsuzsa osztályvezetõ, Nyíregy-
házi Állatpark. Jelentkezni lehet a 42/598-881-es tele-
fonszámon. A részvétel ingyenes!
Idõpont: február 9. 10.00 óra. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár, konferenciaterem.

„Colorum” Zséda és a Talamba koncert
Idõtlen, érzelmes, szenvedéllyel teli utazásra hívják a
nézõket, ahol a klasszikus szerzõk mûvei, jazz-örökzöl-
dek, és Zséda saját dalainak átértelmezései szólalnak
meg. Közremûködik: Dajka Krisztián – gitár.
Idõpont: február 10. 18.00 óra. Helyszín: Váci Mihály
Kulturális Központ.

Muzeális könyvek kiállítása...
...a könyvtár állományából.
Megtekinthetõ: február 22-ig. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár, társalgó.

„Színtársaság”
Dr. Bobula Zsuzsa, Porkoláb Éva és dr. Lukács Edit kö-
zös kiállítása.
Megtekinthetõ: február 22-ig. Helyszín: Váci Mihály Kul-
turális Központ.

A technika illúziója
Szegedi Attila festõmûvész kiállítása.
Megtekinthetõ: február 29-ig. Helyszín: Kállay Gyûjte-
mény.
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Amirõl az utcák mesélnek...
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„Lelke kincseit megosztotta szülõföldje,
Hódmezõvásárhely és Szabolcs között”

Ez a felirat olvasható azon a táblán, amely 1969 óta
Kiss Lajos emlékét hivatott hirdetni a vármegyeháza
Egyház utcai oldalán. A hódmezõvásár-
helyi születésû néprajztudós dr. Jósa
András hívására, 1912 novemberében ér-
kezett Nyíregyházára, miután a belügy-
miniszter jóváhagyta a vármegyének a
múzeumi segédõri állás szervezésére
vonatkozó határozatát.

A vármegyeháza épületében létesí-
tett Szabolcs Vármegyei Múzeumot
1899. május 9-én adták át, azonban a
nagyközönség elõtt csak alkalmanként
nyitotta ki ajtaját. Az alapító Jósa a se-
gédõri állás megszervezésével elérte
azt, hogy a múzeumnak állandó nyit-
vatartása legyen. A tél folyamán Kiss
Lajossal együtt rendezték a múzeum
anyagát, a kiállított tárgyak mellett kartonlapokra írták
a tárgy részletes ismertetését, valamint az ajándékozó
nevét. Az így berendezett múzeumi szobát 1913 áprili-
sától szombati és vasárnapi napokon, 9-tõl 12 óráig in-
gyenesen tekinthették meg a látogatók, akiket a múze-
umõr kalauzolt.

Dr. Jósa Andrásnak méltó utóda lett Kiss Lajos, akit
az alapító halála után, 1918 szeptemberétõl továbbra

is múzeumõrként alkalmaztak, mígnem 1924 januárjá-
ban Szabolcs vármegye törvényhatósága a múzeum

igazgatójává léptette elõ. Ebbõl az al-
kalomból így jellemezték: „példaképe
az ügyszeretettõl áthatott, fáradhatat-
lan, önfeláldozó, szakavatott kultúrmun-
kásnak, aki minden idejét a gondjaira
bízott kultúrjavak minden oldalú meg-
világítására, hozzáférhetõvé tételére,
gyarapítására szenteli”. Benne látták
Jósa hagyatékának méltó õrizõjét, gon-
dozóját és megértõ tovább építõjét is.
Õ azonban többet tett ennél. Rendsze-
resen jelentek meg néprajzi tárgyú dol-
gozatai és rangos nevet vívott ki magá-
nak a tudományos életben is. 1948-ig
állt a múzeum élén, ezután a Néprajzi
Múzeum munkatársa lett.

Portréját a veje, Boross Géza készítette, aki egyik
résztvevõje volt annak a Sóstói Mûvésztelepnek, amely-
nek létesítését Kiss Lajos kezdeményezte. A mûvész-
telepre Kiss egykori vásárhelyi barátjának, Rudnay
Gyulának a képzõmûvészeti fõiskolás növendékei ér-
keztek 1931 és 1935 között.
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